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بعدازنیمقرنودردربیسرخابیها

ورزشگاه آزادی بالاخره مساوی تقسیم می شود! 
هم زمان با بازسازی ورزشگاه آزادی به صورت کامل، قرار است به زودی تغییراتی در نحوه چیدمان و تقسیم بندی سکو های روبه روی جایگاه در 

ضلع شرقی صورت گیرد تا به این ترتیب بعد از نیم قرن از احداث ورزشگاه آزادی، در هنگام برگزاری دربی ها، تعداد جایگاه ها و تعداد هواداران 

حاضر در این ورزشـــگاه، بین دو تیم ســـرخابی به تعادل رسیده و به مساوات تقسیم شود. پیش از این و در زمان برگزاری دربی های پایتخت در 

این ورزشـــگاه و در ضلع شـــرقی در طبقه اول، چیدمان و تقسیم بندی هواداران در جایگاه ها طوری بود که هواداران پرسپولیسی تعداد بیشتری از 

جایگاه ها را نصیب خود کرده و یک جایگاه از خط وســـط زمین به ســـمت استقلالی ها همواره به قسمت سرخ ورزشگاه اختصاص داشت، اما 

حالا با بازسازی ورزشگاه آزادی و زمانی که کار به ضلع شرقی برسد، تقسیم بندی هواداران دو تیم از خط وسط زمین در دستور کار پیمانکاران 

و مســـئولان ورزشـــگاه قرار گرفته تا این موضوع بهانه ای شود برای تقسیم عادلانه هواداران سرخابی در دربی ها!  مدیریت ورزشگاه آزادی در این 

زمینه به »فرهیختگان« گفت: »تا حالا به جایگاه های ضلع های دیگر دست نزده بودیم. به هر صورت از سال 52 ورزشگاه به همین شکل بوده 

و تغییری در این ضلع ایجاد نشده بود، اما در ادامه و با بازسازی قسمت شرقی، مساوات برای تقسیم بندی هواداران دو تیم رعایت خواهد شد.« 

ورزشگاه آزادی در حالی آماده بهره برداری بود که این امر با تصمیم برخی 

مسئولان به تعویق افتاد؛ موضوعی که به میل هواداران استقلال خوش نیامده 

و باعث شـــد تا برخی ادعا ها در فضای مجازی مطرح شود. این در حالی 

 می گوید: »وزیر 
ً
است که مهدی نصیبی، مدیریت ورزشگاه آزادی صراحتا

 باید در ورزشگاه 
ً
 تأکید کرده تا دیدار استقلال و شمس آذر حتما

ً
شخصا

آزادی برگزار شود.« البته در خصوص آخرین روند بازسازی آزادی حالا 

که چند روزی از جدال فدراســـیون و وزارت ورزش سپری شده، نصیبی 

حرف های قابل توجهی را مطرح کرده و چند خبر مهم نیز داد. گفت و گوی 

»فرهیختگان« با مدیریت ورزشگاه آزادی را در ادامه از نظر می گذرانید. 

روند آماده سازی ورزشگاه آزادی بعد از لغو دیدار استقلال و سپاهان در 

این ورزشگاه در روز های اخیر چطور پیش رفته است؟ 

ما داریم به کارمان ادامه می دهیم و براساس آن نیز بازسازی ضلع جنوبی ورزشگاه 

را هم آغاز کردیم. ما قول داده بودیم همزمان با بازگشـــایی ورزشگاه و برگزاری 

مسابقات، عملیات بازسازی را ادامه دهیم. در این خصوص چند روزی دست 

نگه داشتیم تا بازی استقلال و سپاهان را برگزار کنیم که شورای تأمین استان بنابر 

دلایلی که خودشان داشتند، با برگزاری این دیدار موافقت نکرد. در حال حاضر 

نیز بازسازی را ادامه می دهیم و همزمان با برطرف کردن نواقص باقی مانده، آماده 

می شویم تا دیدار استقلال و شمس آذر را در ورزشگاه آزادی برگزار کنیم. حال اینکه 

برخی می گویند قصد داریم با برگزاری دیدار پرسپولیس و تراکتور آزادی افتتاح 

شود، از نظر ما به این شکل نیست و ما آمادگی این امر را داریم تا از همین دیدار 

نخست نیم فصل دوم بین استقلال و شمس آذر ورزشگاه را به طور رسمی بازگشایی 

کنیم. البته این امر هم دیگر بستگی به نظر شورای تأمین و سایر دوستان دارد. 

 به نکته ای اشاره کردید که در این مدت هواداران فوتبال روی آن خیلی 
ً
اتفاقا

بحث داشتند. در این مدت هواداران استقلال نسبت به عدم بازگشایی آزادی 

مدعی بودند که برخی تصمیم گیران علاقه دارند تا با دیداری که یک طرف 

آن پرسپولیس است؛ این ورزشگاه بازگشایی شود. 

 تأکید کرده تا دیدار استقلال و 
ً
 این طور نیســـت. الان هم وزیر شـــخصا

ً
اصلا

 باید در آزادی برگزار شود. 
ً
شمس آذر حتما

حالا که چند روزی از ماجرا ســـپری شده، در آن مقطع چرا شورای تأمین 

اجازه بازگشایی ورزشگاه همزمان با دیدار استقلال و سپاهان را نداد. 

به خاطر عدم تجهیز به دوربین های امنیتی این موافقت صورت نگرفت. 

در حال حاضر ورزشگاه به این دوربین ها مجهز شده است؟ 

در حال تجهیز یک ســـری دوربین های امنیتی هستیم، اما دوربین چهره زن یک 

 این دوربین ها روی میله های اطراف 
ً
سازوکار و ساختار خاص خودش را دارد. قبلا

زمین نصب بودند. این در حالی اســـت که AFC اعلام کرده در مقابل دیدگان 

تماشاگران هیچ مانعی از جمله این میله ها نباید باشد. ما این میله ها را جمع کردیم 

و الان محل نصب این دوربین ها بلاتکلیف مانده است. ما اعلام آمادگی کرده ایم 

که دستگاه های امنیتی بازدید لازم را به عمل آورده و در این خصوص یعنی محل 

نصب دوربین ها و تعداد آن ها، تصمیم گیری لازم را به عمل بیاورند تا ما از لحاظ 

زیرساختی شرایط را برای نصب این دوربین ها فراهم کنیم. 

تا زمانی این مشکل باشد که اجازه بهره برداری نخواهید داشت؟ 

در هر صورت چون دوربین ها جمع شـــده بود و تصویری نداشتند، اجازه 

برگزاری نمی دادند، اما الان داریم به دوربین های اسپایدرکم مجهز می شویم 

که حداقل محیط را داشـــته باشد و شرایط را کنترل کرده و به کنترل از روی 

سکو ها مجهز باشد. پروسه تجهیز به این دوربین ها روز های پایانی را سپری 

می کند و فکر می کنم مشـــکل با این دوربین ها هم حل شود. در خصوص 

دوربین های مورد اشاره نیز بحث و قاعده خاص خودش را دارد که ان شاءالله 

آقایان بیایند و زودتر تصمیم بگیرند و ما آن را اجرا کنیم. 

بحث بر ســـر برگزاری دیدار استقلال و سپاهان باعث یک دودستگی بین 

ورزشگاه آزادی و وزارت ورزش با فدراسیون فوتبال و سازمان لیگ شد. 

این موضوع یعنی نقض صحبت های یکدیگر جلوه زیبایی را در رسانه ها 

به وجود نیاورد! 

ما و وزارت ورزش یکی هســـتیم و هم ما و هم آقای وزیر اعلام کردند که این 

دیدار در آزادی برگزار شـــود و حتی آقای دنیامالی خیلی سعی کردند تا شورای 

تأمین را نسبت به این امر متقاعد کند تا حرفی که  زده ایم را عملی کرده و انجام 

دهیم. حال اینکه آقایان چه دلایلی داشتند و بعد بحث دوربین های چهره زن را 

مطرح کردند یا به خاطر مسائل دیگر، روی هم رفته با برگزاری این دیدار موافقت 

نکردند؛ اما ما دوست داشتیم حرفی که زدیم پای حرفمان بایستیم و با برگزاری 

این مسابقه، ورزشگاه آزادی را به صورت رسمی بازگشایی کنیم. در نهایت هم 

دوستان موافقت نکردند. 

به نظر می رسید وزیر ورزش نگران بودند که وعده شان روی زمین نماند. 

 دیدار پیشکسوتان هم با همین نیت برگزار شد، چون در 
ً
همین طور است. اتفاقا

غیر این صورت می گفتند دیدید که ورزشگاه آماده نیست! ما هم فقط ثابت کردیم 

که ورزشگاه آماده است و بازی را هم در آن برگزار کردیم. 

 معتقدید دیگر منعی برای برگزاری دیدار استقلال و شمس آذر 
ً
پس صراحتا

وجود ندارد؟ 

صد در صد؛ شما شک نکنید البته به شرطی که دستگاه های نظارتی اجازه برگزاری 

این دیدار در آزادی را بدهند. 

ناظران AFC برای بازدید از ورزشـــگاه ها از جمله آزادی چه زمانی راهی 

تهران می شوند؟ 

دوستان از فدراسیون اطلاع دادند که هفته بعد یک گروه به تهران می آیند و سپس 

گـــروه اصلی گویا دو هفته بعد برای دادن تأییدیه های لازم و اقدامات مرتبط به 

ایران خواهند آمد. 

درباره بازسازی ضلع جنوبی صحبت می کنید؟ 

مثل ضلع غربی صندلی ها و ســـکو ها را برداشته و بعد از مقاوم سازی، سکو و 

صندلی های جدیدی را نصب خواهیم کرد. مقام ســـازی و بازسازی ورزشگاه 

حدود یک سال و نیم دیگر کار خواهد داشت. 

همزمان با دیدار پیشکسوتان، فیلمی از پشت دروازه ها در جایگاه جنوبی 

که استقلالی ها در آن مستقر می شوند، منتشر شد که وضعیت افتضاح این 

بخش را نشان می داد. 

در حال حاضر مقاوم ســـازی سکو های پشت دروازه جنوبی مربوط به جایگاه 

استقلالی ها را آغاز کردیم. این بخش برای ما خیلی مهم بود، چون آسیب زیادی 

دیده بود؛ هرچند به صورت همزمان مقاوم ســـازی و بازسازی سکو های ضلع 

شمالی و سکو های متعلق به پرسپولیسی ها هم آغاز می شود. 

بعد از انتشـــار این فیلم برخی به حاشیه سازی پرداخته و نوشتند بازسازی 

آزادی به نفع تماشاگران عادی نبوده و بیشتر مسئولان و اهالی رسانه را مورد 

توجه قرار داده اید. 

کم  لطفی کردند، چون این بخش هنوز در دســـتور بازســـازی قرار نداشت. ما 

گفته بودیم در ضلع غربی بیشتر سکو های پرسپولیسی ها و بخشی از سکو های 

استقلالی ها را آماده کردیم و بعد به مرور پیشروی خواهیم کرد اما کم لطفی کردند 

 این بخش در 
ً
و یک چنین مانوری را انجام ندادند؛ این در حالی است که اصلا

مرحله بازسازی و مرمت قرار نگرفته بود که فیلمش را پخش کردند. 

بزرگ ترین مشکل و موانعی که با آن دست و پنجه نرم می کنید در حال حاضر 

چه مشکل یا مشکلاتی اند؟ 

خدا را شکر برای ادامه کار هیچ مشکل و مانع خاصی وجود ندارد. 

مدیرورزشگاهآزادیدرگفتوگوبا»فرهیختگان«ازآغازبازسازیسکوهایجنوبیوتجهیزبهاسپایدرکمخبرداد

کید کرده استقلال- شمس آذر در آزادی برگزار شود نصیبی: وزیر تأ
بخشجنوبیدرمرحلهبازسازینبودکهفیلمشراپخشکردند!

ً
اصلا بابرگزاریدیدارپیشکسوتانثابتکردیمورزشگاهآمادهاست

نیلوفر مژدهی
خبرنگار

محمدرضا حاجی عبدالرزاق
خبرنگار گروه ورزش

تراکتور پس از ۱5 هفته سخت به واسطه ۱۰ برد و دو مساوی که کسب کرد، ۳2 

امتیازی و صدرنشـــین رقابت های لیگ برتر و قهرمان نیم فصل شد. تراکتور که 

در این ۱5 هفته ســـپاهان و البته پرسپولیس را به عنوان رقبای جدی در کنار خود 

می دید، بالاخره موفق شد از این رقابت سخت، سربلند بیرون آمده و یک قهرمانی 

نصفه و نیمه را به هواداران پرشـــورش تقدیم کند. ادامه مسابقات لیگ تا پایان 

فصل جاری بدون شـــک برای تراکتور و هوادارانش جذاب، دیدنی و پرچالش 

خواهد بود، به طوری که علاقمندان به فوتبال می توانند از رقابت این تیم با سایر 

مدعیان لذت ببرند.

 خاطره تلخ
علاقه منـــدان به فوتبال به خاطر دارند که آخرین قهرمانی نیم فصل تراکتور پایان 

خوشی نداشـــت. در حالی که تراکتوری ها در چهاردهمین دوره لیگ به همراه 

تونی اولیویرا در ورزشگاه یادگار جشن قهرمانی پایان فصل را برگزار می کردند، 

از اصفهان خبرهای خوبی به گوش شان نرسید و با یک امتیاز اختلاف جایگاه 

اولـــی را با نایب قهرمانی فصل چهاردهم عوض کردند. فصل دراماتیکی که با 

قهرمانی نیم فصل آغاز شـــد و به نظر می رسید به قهرمانی در پایان فصل ختم 

می شود، اما بدترین اتفاق برای تبریزی ها افتاد تا قهرمانی شان در نیم فصل پایان 

خوشی نداشته باشد. حالا تراکتوری ها امیدوارند این بار شرایط خوبشان در نیم 

فصل اول به قهرمانی در پایان فصل بینجامد. آن ها هرگز دوست ندارند خاطرات 

تلخ سال ۹۴ برایشان تکرار شوند، اما شرایط فصل جاری با ۱۰ سال پیش بسیار 

متفاوت است. تبریزی ها این بار در نمایشی تحسین برانگیز به جدال با مدعیان 

پرداختند و عملکردشان از هر جهت قابل مقایسه با دیگر رقبا نیست. تراکتور به 

لحاظ کیفی از سایر تیم های لیگ برتر نمایش بهتری داشته است. حتی قهرمانی 

نیم فصل اول برای آن ها قابل پیش بینی بوده و حقشـــان است. تراکتوری ها برای 

پاک کردن خاطرات تلخ لیگ چهاردهم هم که شده انگیزه دارند این فصل را با 

قهرمانی به پایان برسانند و مزد زحماتشان را بگیرند.

 خانه ختم به خیر شد
مشکل اصلی تیم تراکتور در فصل جاری، در کنار همه نقاط قوت آن ها، نتیجه 

نگرفتن در خانه بود. آن ها ابتدا مقابل پرسپولیس در خانه به مساوی یک بر یک 

رســـیدند و اینطور به نظر می رسید که بازی های جذابی انتظار هواداران این تیم 

را می کشـــد، اما در ادامه تراکتـــور در دو بازی خانگی مقابل ذوب آهن و فولاد 

شکست خورد تا حسرت پیروزی در خانه روی دل پرشورها بماند. البته تراکتور 

پیروزی هایی هم در خانه داشت و در ادامه مسابقات اینطور به نظر می رسید که 

طلسم نبردن در خانه شکسته است تا اینکه بعد از کسب ۶ امتیاز خانگی، آن ها 

در هفته سیزدهم بار دیگر شکست آن هم مقابل تیم پایین جدولی شمس آذر را 

تجربه کردند. شاید به دلیل عملکرد تیم تراکتور در خانه بود که علاقمندان به این 

تیم نگران بازی پایانی نیم فصل اول مقابل اســـتقلال خوزستان در خانه بودند. 

تراکتور در صورت شکست در این بازی می توانست صدر و قهرمانی در نیم فصل 

را از دست بدهد. حتی در این میان تراکتور در یک بازی خانگی در جام حذفی 

شکست را تجربه کرد و از این مسابقات کنار رفت. از این رو فوبیای باختن در 

خانه روزگار سختی را برای تبریزی ها به وجود آورده بود تا اینکه پیروزی مقتدرانه 

۳ بر صفر مقابل حریف خوزســـتانی در نهایت به قهرمانی نیم فصل ختم شد. 

آمار نشان می دهد که تراکتور در ۷5 درصد از شکست های خانگی خود در نیمه 

دوم گل خورده و شکست را پذیرفته است. از این رو اسکوچیچ باید به دنبال راه 

حلی برای این نقطه ضعف خود بگردد تا نیم فصل دوم کمتر شاهد چنین شرایطی 

بوده و فشار را از روی تیمش بردارد. او تا دوم بهمن ماه فرصت دارد تا این نقیصه 

را برطرف کرده و پیروزی نیم فصل اول مقابل مس رفسنجان را این بار در خانه 

تکرار کرده و اعتبار خود را حفظ کند.

 ۷ امتیاز از بازی های حساس
یکـــی از دلایل موفقیت تیم تراکتور در فصل جاری، رقابت جالب با مدعیان و 

تیم های بالای جدول بود. تراکتور در بازی مقابل سپاهان، پرسپولیس و فولاد به 

علاوه بازی مقابل استقلال، ۷ امتیاز به دست آورد. تراکتور توانست استقلال و 

سپاهان را شکست دهد، به فولاد باخت و با پرسپولیس مساوی کرد. ۷ امتیاز از 

۴ بازی حساس شانس زیادی برای موفقیت تراکتور به وجود آورد، به طوری که 

حالا آن ها صدرنشین رقابت ها هستند. تراکتور در مجموع این چهار بازی مهم 

فقط در دو بازی خارج از خانه مقابل سپاهان و استقلال به پیروزی رسید و ۶ امتیاز 

کسب کرد، در حالی که حاصل دو بازی خانگی مقابل فولاد و پرسپولیس فقط 

یک امتیاز بود. هرچند عملکرد تراکتور در بازی های خانگی بسیار حائز اهمیت 

بود، اما در مجموع نتایج تراکتور در بازی های حساس نیم فصل اول خوب است.

 ستاره قابل اعتماد
برای تیمی که خوب بازی کرده و نتایج دلخواه کســـب می کند، عملکرد همه 

بازیکنان مطلوب است. با این حال، برخی حکم ستاره را داشته و فراتر از انتظار 

ظاهر می شوند. در کنار امیرحسین حسین زاده که فصلی فوق العاده را در تراکتور 

سپری کرد و هاشم نژادی که تأثیر مستقیم و زیادی در صدرنشینی تراکتور دارد، نام 

تومیسلاو اشترکالی بیش از سایرین مورد توجه قرار گرفته است. او در همان بازی 

ابتدایی مقابل مس گلزنی کرد و برای رقبا خط و نشان کشید. اشترکالی همچنان 

تأثیرگذارترین و قابل اعتمادترین مهره برای اسکوچیچ است. او در نیم فصل اول 

۶ گل زد و دو پاس گل داد، به طوری که رقبا شاهد حضور بازیکنی قدر در خط 

حمله بودند. این بازیکن در بازی مقابل استقلال خوزستان نیز گل زد و واکنش 

او بعد از گل نشان داد که رقابت در جدول آقای گلی برای او از اهمیت ویژه ای 

برخوردار است. مثلث تهاجمی تراکتور با وجود این بازیکن در کنار حسین زاده 

و هاشم نژاد در نیم فصل دوم نیز یکی از زهرآگین ترین خطوط حمله خواهد بود 

و اگر درست کار کند، می تواند به قهرمانی این تیم بینجامد.

 3 ستاره پر حاشیه
بازیکنان زیادی در موفقیت نیم فصل اول تراکتور نقش داشتند، اما بدون شک 

جذب سه خرید پر سر و صدای محمدرضا زنوزی در ابتدای فصل تأثیر مستقیمی 

در عملکرد این تیم داشت. علیرضا بیرانوند، مهدی ترابی و دانیال اسماعیلی فر 

علاوه بر انگیزه های تیمی، انگیزه های شـــخصی نیز برای موفقیت در تراکتور 

داشتند. بســـیاری بر این باور بودند که این سه بازیکن با جدایی از پرسپولیس 

تمام می شوند و این پرسپولیس بود که به آن ها قدرت می داد، ولی هر ۳ بازیکن 

ثابت کردند تأثیر غیرقابل انکاری در موفقیت پرسپولیس در سال های اخیر داشته 

و حالا همین شـــرایط را در تراکتور تکرار کردند. البته این بازیکنان می توانستند 

شرایط بهتری داشته و توانایی بیشتری از خود نشان دهند. همه می دانند که آن ها 

پتانسیل بیشتری دارند، با این حال عملکردشان در اولین 

فصل حضور در تراکتور خوب بود. در شرایطی که جو 

در بسیاری از ورزشگاه ها به دلیل خشم هواداران 

پرسپولیس علیه شان بود و شعارهای زیادی چه 

در سکوها و چه در فضای مجازی علیه شان 

سر داده شد، اما توانستند بر این حواشی غلبه 

کرده و تا حدودی توقعات را در تیم تراکتور برآورده کنند. 

شاید این بازیکنان در برخی بازی های تراکتور عملکردی 

قابل انتقاد داشته و یا در هفته های اول توقعات را برآورده 

نکردند، اما به مرور در تیم تراکتور جا افتاده و هفته به هفته 

بازی بهتری به نمایش گذاشتند؛ تا جایی که گاهی از 

بهترین های تراکتور بوده و در پیروزی ها و کسب ۳ امتیاز 

نقش داشتند. نیم فصل دوم می تواند فرصت مناسبی برای 

هر سه آن ها باشد تا با ارائه کیفیتی بالاتر ضمن رقابت 

برای به قهرمانی رساندن تراکتور، همه مخالفان را برای 

تمجید از خود به صف کنند.

 پنجره زمستانی
نیم فصل پیش رو برای تراکتور بسیار حیاتی است. با این حال، اولویت 

آن هـــا از ابتدای فصل تاکنون تمدید با بازیکنان فعلی بوده اســـت. تراکتور 

بازیکنان خوبی دارد که به لطف هدایت مســـئولان این باشگاه پیش از شروع 

فصل به موقع جذب شـــده و آماده لیگ شدند. با این حال، دراگان اسکوچیچ 

 در خط حمله 
ً
بدش نمی آید که تیمش را بیش از گذشته تقویت کند؛ خصوصا

به تقویت نیاز دارند، چراکه علاوه بر لیگ برتر، باید در لیگ قهرمانان آسیا نیز 

 این تیم چیکالشی و مهدی عبدی را در 
ً
حضوری پرقدرت داشته باشند. اخیرا

خط حمله از دســـت داده است. از این رو، حضور یک مهاجم نوک در جمع 

تراکتوری ها حیاتی به نظر می رسد. از طرفی، گویا جدایی عارف غلامی نزدیک 

اســـت و زمزمه جدایی قنبری، آرتا، پورحمیدی و پورعلی به گوش می رسد، 

 تراکتوری ها 
ً
ولی کمی بعید اســـت که همه آن ها مجوز خروج بگیرند. ظاهرا

با وجود درخواســـت این چهار بازیکن به آن ها اجازه خروج ندادند و اگر قرار 

باشـــد به تیم دیگری ملحق شوند، باید پیشنهاد رسمی بیاید و تراکتور خود را 

مســـتحق مذاکره در خصوص آن ها می داند. به نظر می رسد در حال حاضر با 

وجود جدایی قطعی دو بازیکن خط حمله، تراکتور امکان خرید سه بازیکن 

بالای 2۳ ســـال برای آن ها فراهم شده است. اینطور که شنیدیم، آن ها برای 

تقویت خـــود در نیم فصل دوم و حضور قدرتمند در لیگ قهرمانان علاوه بر 

 در جناح 
ً
خریـــد مهاجم، به یک هافبک میانی و البته مدافع کناری خصوصا

چـــپ نیاز دارند. از همین حالا زمزمه خرید مهاجم خارجی با توجه به رکود 

بازار بازیکن در ایران به گوش می رسد، هرچند در این بین نام برخی بازیکنان 

 صحبت از 
ً
دیگر تیم های ایرانی نیز شنیده می شود و اخیرا

حضور یاسین سلمانی در تیم تراکتور است. باید منتظر 

بود و دید آن ها در پنجره زمستانی چه عملکردی 

خواهند داشت و می توانند به این روند خوب 

خود ادامه دهند یا همچنان در حسرت 

قهرمانی خواهند ماند.

بررسیعملکردنیمفصلنخستتراکتورکهانتظاراتراازاینتیمتبریزیبسیاربالابردهاست

یک نیم فصل تا پایان حسرت قهرمانی


